
= část mluvnice (gramatiky)

= nauka o tvarech slov

· zabývá se tříděním slov na slovní druhy

· zabývá se morfologickými kategoriemi slov (jejich tvary a mluvnickými významy)

· z hlediska formy má slovo tvarovorný základ – společný pro všechny tvary slova

· tvaroslovný základ + koncovka (měst+o, měst+u, -> měst = tvaroslovný základ) – včetně koncovky nulové

Slovní druhy
Slova ohebná – skloňují se

1. podstatná jména (substantivum) – názvy osob, zvířat věcí a samostatné názvy pro vlastnosti, děje a vztahy

2. přídavná jména (adjektivum) – vlastnosti podstatných jmen

3. zájmena (pronomen) – zastupují postatná nebo přídavná jména

4. číslovky (numerale) – určité, neurčité                                                                                                              -časují se                                                                                             - označují počet nebo pořadí

5.  slovesa (verbum) – vyjadřují děj, činnost nebo stav                                                       - časují se
Slova neohebná – 6. příslovce (adverbium) – označují bližší okolnosti děje

· patří ke slovesům
· 7. předložky  (praepositio) – označují také bližší okolnosti, ale ve spojení se jmény 

· během – předložka (ne příslovce)

· vlastní, nevlastní

· 8. spojky – spojují slova nebo věty

· před některými píšeme čárku, před některými ne (a, i , ani, nebo – ve slučovacím významu)

· 9. částice (partikule) – uvozují věty, něco hodnotí nebo vytýkají

· ať, nechť, zdali(pak), kéž

· 10. citoslovce (interjekce) – vyjadřují nálady, city, pocity a zvuky

Ohýbání (flexe) – skloňování (deklinace) – připojování pádových koncovek ke kmeni
· pád, číslo a jmenný rod

· časování (konjugace) - změna jejich tvaru, nejčastěji pomocí speciálních koncovek či pomocných slov, slouží k vyjádření osoby, čísla, času, vidu, rodu a způsobu
Mluvnické kategorie jmen

Pád

· vyjadřuje vztahy jména ve větě
· prosté
· předložkové
· 7 pádů – 1. Nominativ, 2. Genitiv, 3. Dativ, 4. Akuzativ, 5. Vokativ, 6. Lokál (Lokativ), 7. Instrumentál
· podmět, předmět, doplněk,…
· věcné významy (průvodci, okolnosti, cíl děje, vlastnost)
· oslovovací formy (Pane Nováku – ale už i Pane Novák X Pane Vrabec)
Jmenné číslo
· singular
· plural
· dual (dvojné číslo) – pro označení lidí a věcí v páru -> dodnes zbytky (na ramenou, na rukou, nohou, rukama, nohama, očima, ušima)
· zvláštnosti: - když mluvnické číslo není otožné s označením počtu
· podst.jm. – pomnožná – mají mluvnicky tvar množného čísla, ale významově označují pouze jednu skutečnost (např. kamna, ústa, kalhoty, Tatry, zarděnky, špagety, Vánoce)
· hromadná – mají mluvnicky tvar jednotného čísla, ale významově označují více skutečností téhož druhu (např. listí, prádlo, ptactvo, mládež)
· látková – mají mluvnicky tvar jednotného čísla, ale významově označují látku bez ohledu na její množství (např. voda, krev, žito, sníh, cukr, dřevo)
Jmenný rod

Přirozený rod – mužský, ženský, střední (maskulinum, feminium, neutrum)
· holub, holubice, holoubě X pes, fena, štěně

Gramatický rod – mužský, ženský, střední 
· součástí životných i neživotných jmen

· rozlišování rodů je vlastností podstatných jmen (substantiv)

· ten, ta, to, ti, ty, ta

· životnost a neživotnost

· 1.p.= 4.p. – hmyz ->​ vidím hmyz => neživotný rod mužský

· 1.p.≠ 4.p. – sněhulák -> vidím sněhuláka => životný rod mužský

· -i,-í,-ové = životná koncovka

· biologická životnost je opakem gramatické životnosti (neživotný – národ, skot, hmyz, dobytek; životný – lidičky, rodiče, koně -> koncovky neživotné, ale shoda životná)

· u některých substantiv neživotných jde užít koncovek životných i neživotných (ukazatele i ukazatelé, ledoborce i ledoborci, činitelé i činitele, končíky i koničci, draky i draci), ovšem poté pozor na shodu ((ledoborce vypluly X ledoborci vypluli)
· jmenný rod a číslo vyjadřují i některé tvary slovesné (přinesl, přinesla, přineslo -> příčestí minulé; přivezen, přivezena, přivezeno -> příčestí trpné; nesa, nesouc, nesouce -> přechodník přítomný; přines, přinesše, přinesče -> přechodník minulý)

· kolísání v rodě – škodlivá rez a škodlivý rez (bez rezu – hrad, bez rezi – kost), dítě (r.stř.) X děti (ty děti -> r.žen.), brambor i brambora, prostor i prostora, řádek i řádka, kedluben i kedlubna
Mluvnický X přirozený rod – děvče – mluvnicky r.žen. X přirozený r.stř.
· o mluvnickém rodu pomnožných rozhodují koncovky (vrata, města

· životné formy tzv. citový rod – najít hřiba, dát si vuřta – hovorovost a nespisovnost, mandelinka – řikáme ji škudce (správně škůdkyně)

· totéž u zvířat – nerozlišujeme pohlaví

· u domácích zvířat někdy rodově rozlišeno (kráva, býk, kůň – hřebec+klisna)

Postatná jména (substantiva)
· názvy osob, zvířat, věcí, vlastností a dějů

· skloňují se

· dělíme je: – mužská, ženská, střední

· konkrétní, abstraktní (vlastnosti, děje a duševní stavy)

· obecná a vlastní

· druhová (člověk, zvíře, rostlina), látková (mouka, maso), vlastní (pro jedinečný určitý jev) – píší se s velkým písmenem 

Skloňování 1) určit rod

2) u rodu mužského určit životnost/neživotnost

3) zakončení na samohlásku nebo souhlásku

4), jestli je samohláska na konci tvrdá, obyčejná nebo měkká

5) 2.p.

· 5.p. – ce X ec – otec -> otče!, obhájce -> zůstává obhájce!

· dvojí tvary i/y – kužel, hotel, plevel, chmel, uhel, strašpytel, rubl

· s manželi/y – od manželé, bacil – bez bacila i bacilu

· lidé – vzor kost, host – vzor pán -> kolísání

· den (pády: 2. dne, 3. dni i dnu, 4. den, 6. dni i dnu, 7. dnem)

· dny (pády: 2. dnů i dní, 3. dnům, 4. dny, 6. dnech, 7. dny)

· zpodstatnělá přídavná jména – podle vzoru jarní/ mladý
slovesa (verba)

· vyjadřují děj, činnost, nebo stav

· časují se, ve vvětě nejčastěji přísudek (ale i podmět, předmět, přívlastek) X neurčité slovestné tvary (infinitiv, přechodník) mohou být podmětem (Pracovat (podmět) bylo jeho cílem – bylo cílem = přísudek jmenný se sponou), předmětem, přívlastkem neshodným, doplňkem

· pomocná – sponová – být, bývat, stát se, stávat se

· modální (způsobová) – moci, muset, smět, mít, chtít (+psát, spát,….= dohromady jeden přísudek)

· fázová – vyjadřují jednotlivé fáze děje (přestat, zničit,..)

Mluvnické kategorie

· podle vyjádřenosti mluvnických kategorií:

· neurčité (infinitivní) – nevyjadřují osobu a způsob
· příčestí minulé a trpné, přechodníky
· určité – vyjadřují všechny mluvnické kategorie

osoba – často určena podmětem
· 1., 2., 3.,
· i slovesa neosobní – jen tvary 3.os.č.j. – základ jednočlenných vět (sněží, prší,..)

· podmět všeobecný – hlásili to v rozhlase

číslo –  jednotné (singular)
· množné (plural)
· X nesoulad v čísle – autorský plural – často v odborném stylu (budeme hubnout (říká doktor), budeme rodit,…)
· plural majestatikus – my, Karel IV., král český nakazujeme
· vykání – úcta
· onikaní – Budou tak laskav a zůstanou.
· onkání – na služku: šla sem a uklidila to (ona)
způsob - indikativ
· děj reálný (psal, píše, bude psát)
· rozkazovací (imperativ) – 2.os.j.č., 1. a 2.os.mn.č. (nes! tiskni! nesme! tiskněte!)
· 3.os. – částice – Ať přijede!
· podmiňovací – přítomný – děj možný (četl bych, četl bys, četl četl by, četli bychom, četli byste (ne by jste!!), četli by)
· minulý – děj neuskutečnitelný (byl, býval, byl býval + podm.zp.přít.)
čas – přítomný (presens) – děj probíhá v okamžiku promluvy
· presens historický – časem přítomným popíčeme děj minulý, abychom jej aktualizovali (Šel po ulici a co nevidí!)
· minulý (préteritum) – příčestí minulé + přítomné tvary pomocného slovesa být (nesl jsem, nesl jsi, nesl – vynechává se pomocné sloveso)
· budoucí (futurum) – u nedokonavých sloves – číst -> bude číst (budu, budeš, bude + infinitiv)
· u dokonavých sloves – napsat -> napíšu (forma jednoduchá – koncovkou času přítomného)
· předminulý – tvar knižní (Když byl obalil slepici hlínou, rozdělali oheň a pekli ji.)
rod – činný (aktivum) – podmět je konatelem (původcem) děje
· Rodiče  z naší ulice upravili hřiště.
· trpný (pasivum) – činitelem děje je jiný člen
· Hřiště bylo upraveno rodiči. – pasivum opisné (pomocné sloveso být +příčestí trpné) – vyjaduje stav/výsledek děje
· Hřiště se upravuje. – zvratná podoba (nezvratné sloveso+se) – vyjadřuje průběh, opakující se děj, je častější
vid – dokonavý – děj dokončený, časově ohraničený
· dozpíval, napsal, dozpívá, napíše
· slovesa dokonavá nemohou vyjadřovat přítomnost – vyjadřuje ji budoucí děj
· nedokonový – neohraničený děj v jeho průběhu (zpívat)
· mohou vyjadřovat přítomnost (běží), budoucnost vyjadřují opisem (futurum slovesa být + infinitiv (bude běhat) nebo předponou (poběžím))
· vidově nevyhraněná – věnovat, informovat, obětovat
· s dvojím významem – někdy dokonavé a někdy nedokonavé
· Strom padne. (dokonavé) X Oblek padne. (nedokonavé
· slovesa nepravidelná: být (buď! byl), jíst (jez! jedl), vědět (věž! věděl), vidět (viz! viděl), mít (měj! měl), chtít (chtěj! chtěl),  jít (jdi! šel)
třídy a vzory – všechna slovesa se klasifikují do 5 tříd a dále k jednotlivým vzorům a to podle zakončení ve 3.os.j.č. oznamovacího způsobu přítomného času
· 1. třída – e – nese, bere, maže, peče, tře
· 2. třída – ne – tiskne, mine, začne, kryje
· 3. třída – je – kryje, kupuje
· 4. třída – í – prosí, trpí, sází
· 5. třída – á - dělá
Slovesné tvary neurčité

infinitiv – nejde 
· tvoří se od minulého kmene koncovkou –t (-ti), -ct (-ci) – např.: nést, péct

přechodník – přítomný - tvoří se od přítomného kmene sloves nedokonavých
· minulý – tvoří se od minulého kmene sloves dokonavých

	přechodník přítomný
	přechodník minulý

	muž. r.j.č.
	žen.,stř. r.j.č.
	mn. č.
	muž. r.j.č.
	žen.,stř. r.j.č.
	mn. č.

	-a
	-ouc
	-ouce
	(
	-ši
	-še

	-e
	-íc
	-íce
	-v
	-vši
	-vše


((druhé tvary jsou při zakončení slovesa na samohlásku()
příčestí minulé (činné) – koncovky –l, -la, -lo pro j.č. a –li, -ly, -la pro mn.č.
· nesly, neslo by

příčestí trpné – koncovky –n, -na, - no, nebo –t, -ta, -to pro j.č. a –ni, -ny, -na nebo –ti, -ty, -ta pro mn.č.
· součástí pasivních tvarů (je bit, nesena)
slovesná adjektiva odvozená od sloves – z přechodníků (nesoucí, zabývající, nasázavší) nebo z příčestí (dobytý, koupený)
PAGE  
4

